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تلاش وزارت خارجه برای حل پرونده جیسون رضاییان
چندین ایرانی در آمریکا زندانی هســتند و چند آمریکایی هم در ایران. موضوعی که در هفته های گذشته در دیدارهای 
طرف هــای ایرانی و آمریکایی و همچنین در ســفر روحانی و ظریف به نیویورک مطرح بود و دو طرف خواســتار آزادی 
شهروندانشان بودند. حتی صحبت از مبادله زندانیان شد، هرچند از کلمه »مبادله« استفاده نمی شد و این موضوع در 
لفافه بیان می شد. مثلا روحانی قبل از سفرش به نیویورک در مصاحبه ای با شبکه آمریکایی سی بی اس در تهران گفته 
بود:  »من کلمه مبادله را نمی پسندم، اما از نقطه نظر انسان دوستانه اگر بتوانیم گامی برداریم، باید چنین کنیم«. او در 
نیویورک در مصاحبه با خبرنگار سی ان ان  نیز گفت که اگر آمریکایی ها گام های مناسب بردارند و زندانیان ایرانی در این 

کشور را آزاد کنند، مسلما شرایط مناسب ایجاد خواهد شد تا دولت ایران نیز تا جایی که در توانش باشد برای آزادی فوری آمریکایی های زندانی در ایران 
بکوشد. حسن قشقاوی، معاون کنسولی و پارلمانی وزارت خارجه ایران، اما گمانه زنی ها در مورد اینکه ایران مایل به مبادله زندانی با آمریکاست را رد کرد، 
ولی علی لاریجانی رئیس مجلس در سفرش به نیویورک از امکان چنین امری سخن گفت. جیسون رضاییان، امیر حکمتی و سعید عابدینی شهروندان 
آمریکایی زندانی در ایران هستند. جیسون رضاییان خبرنگار واشنگتن پست متهم به جمع آوری اطلاعات محرمانه و ارائه آن به دولت های متخاصم و 
اقدام علیه امنیت ملی متهم بود. دادگاه رسیدگی به اتهامات او به پایان رسیده و او مجرم شناخته شده است. هرچند هنوز این حکم اعلام نشده است. 
حال امروز بار دیگر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشــورمان به تلاش های وزارت متبوعش درخصوص رسیدگی به وضعیت جیسون رضاییان 

پرداخت و در این خصوص گفت: »اتهامات واردشده به وی بسیار جدی هستند اما تلاش داریم با در نظرگرفتن بعد بشردوستانه آن را حل کنیم«.

مجلس و شورای نگهبان وارد تصویب برجام نشدند
هرچه دعواها بر سر »چگونگی« بررسی و تصویب برجام در مجلس ایران طول کشید، درنهایت وقتی نوبت به رای دادن رسید، 
کار خیلی سریع پیش رفت. گزارش کمیسیون ویژه یکشنبه دو هفته قبل به مجلس ارائه شد. همان روز یک فوریت طرحی که 
ربطی به آن گزارش نداشت، تصویب شد. یکشنبه هفته گذشته کلیات این طرح تصویب شد. سه شنبه جزئیاتش در بیست 
دقیقه تصویب شد و در نهایت در روز چهارشنبه، برجام از آخرین خوان این هفت خوان به سلامت گذشت و شورای نگهبان 
طرح مجلس را تایید کرد. »رای آری مجلس و شورای نگهبان به طرح مذکور اما به معنی مخالفت یا موافقت با برجام نیست«. 
این اظهارات امروز سخنگوی شورای نگهبان است. نجات الله ابراهیمیان گفت در برخی تیترهای رسانه ها به موضوع تصویب 

برجام در شورای نگهبان اشاره شده است که این تیترها افراد را به اشتباه می اندازد، در حالی که نه مجلس و نه شورای نگهبان اقدامات مشروحی که در برجام 
درج شده را تصویب نکرده اند. سخنگوی شورای نگهبان در توضیح خاطر نشان کرد:  »این اقدامات به یک سند حقوقی تبدیل نشده . قراری است که برای 
اجرای برخی از امور توسط دولت جمهوری اسلامی ایران و طرف های مقابل گذاشته شده است و در آن تاکید شده است که این اقدامات داوطلبانه است«. 
وی با اشاره به دو نوع برداشت حقوقی از برجام تاکید کرد: »برخی دوستان این مصوبه را یک قرارداد بین المللی تلقی کردند و طبق اصول قانون اساسی باید 
لایحه آن تقدیم مجلس شود، اما طرز تلقی ما این بود که این مصوبه یک قرارداد بین المللی نیست که نیاز به تصویب مجلس داشته باشد. بلکه قول و قراری 
است که مقام اجرا با طرف های مذاکره گذاشته است«. به گفته او برجام یک سند حقوقی الزام آور تلقی نمی شود و مجلس نیز روی همین تلقی وارد بررسی 

جزئیات نشده است. شورای نگهبان نیز مصوبه مجلس را موضوع بررسی خود قرار داده و نه جزئیات قول و قرارهای اجرایی دولت و طرف های مذاکره را.

خرداد سال جاری بود که خبری مبنی بر کناره گیری محمدنبی حبیبی، از ریاست 
حزب موتلفه اســلامی به گوش رســید. با این حال، چند ماه بعــد و هم زمان با 
زمزمه های ائتلاف پایداری و موتلفه، یکی از اعضای شورای مرکزی این حزب، 

کناره گیری حبیبی را شایعه خواند.
گاه چندی پیش  به عصرایران گفته بود: »در جلسه مشترک شورای  یک منبع آ
مرکزی قبلی و شــورای مرکزی منتخب مجمع عمومی اخیر این حزب، زمان 
عمده به مباحث انتخاباتی گذشته و فرصت انتخاب دبیرکل مهیا نگردید. موتلفه 
هر سه ســال یک بار مجمع عمومی برگزار می کند و پس از آن همه بدنه اصلی 
خود را بــاز آرایی می کند«. این فــرد همچنین بیان کــرد محمدنبی حبیبی در 
مذاکرات غیررسمی خود اظهار تمایل کرده است برای تحقق گردش نخبگان، 

فرد دیگری دبیرکلی این حزب را بر عهده بگیرد.
اما بعد از این خبر، ســرانجام یکی از اعضای شــورای مرکــزی حزب موتلفه، 

ضمن تکذیب آن بیان کرد: »بنده از اساس چنین چیزی که آقای حبیبی قصد 
کناره گیری از دبیرکلی حزب مؤتلفه را داشــته باشــد را نشنیده ام، اما بالاخره ۲ 
هفته دیگر هیئت رئیسه جدید حزب انتخاب خواهد شد«. حمیدرضا ترقی افزود: 
»اینکه می گویند تمایل زیاد آقای حبیبی برای ائتلاف با دوستان پایداری موجب 
ناراحتی بدنه حزب مؤتلفه شــده، به هیچ عنوان واقعیت ندارد، چرا که تصمیم 
برای ائتلاف با دیگر دوستان اصول گرا تصمیم همه اعضای حزب مؤتلفه بوده و 
چنین اخباری نشان می دهد که برخی از وحدت و انسجام در جبهه اصول گرایی 

هراسان هستند«.
ماجرای نزدیکی موتلفه به پایداری چیست؟

اما می توان سرچشــمه شــایعه یا واقعیت برکناری حبیبی از موتلفه را به تمایل 
تعجب انگیــز او برای نزدیکی هر چه بیشــتر با جبهه پایداری دانســت. جبهه 
پایــداری را نزدیک ترین جریان به احمدی نژاد می داننــد. دبیر کل موتلفه چند 

ماه پیش از دیدار بزرگان این حزب، پایداری و ایثارگران با مصباح برای رسیدن 
به وحدت میان اصولگرایان خبر داده و گفته بود: »ملاقات های ســه تشــکل 
اصولگرا با بزرگان نظام در جهت ارائه گزارش از جلساتی است که سه تشکل تا 

به حال برگزار کرده است«.
اما تلاش موتلفه جهت برقراری ارتباط دوســتانه با پایداری، موضوعی بود که 
از دیده ها پنهان نماند و حتی عده ای آن را اشــتباه راهبردی این حزب اصولگرا 
عنوان کردند. حجت الاسلام غرویان، استاد حوزه علمیه قم، این کار را تلاشی 
دوباره برای بازگرداندن احمدی نژاد به قــدرت توصیف کرده و گفته بود: »من 
جبهــه پایداری را بیشــتر با آقای احمدی نژاد می شناســم تا بــا آقای مصباح. 
موتلفه می خواهد با نزدیک شــدن به جبهه پایداری دوباره آقای احمدی نژاد را 
به صحنه بکشــاند و در حقیقت زمین انتخابات ر ا بــرای آقای احمدی نژاد باز 
کند. این خطای بزرگی اســت. نبود آقای عســگراولادی تعادل و اعتدال را در 
موتلفه بهم زده و به نظر من نزدیکی احمدی نــژاد به موتلفه خودزنی بزرگی در 

عرصه سیاسی است«.

مجلس خبرگان حساس تر 
از نهاد رهبری است

رئیس مجلس خبرگان در گفت و گویی با نشریه ویژه 
تبلیغ جامعه مدرســین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
کســانی باید وارد مجلس خبرگان شوند که سکاندار 
نظام را بشناسند، گفت: وظیفه مبلغان ما این است 
که از فرصت های تبلیغی اســتفاده و مردم را درمورد 

انتخابات روشن کنند.
آیت اللــه یــزدی  درخصــوص اهمیــت  مجلــس 
خبرگان، این مجلس را در نظام جمهوری اســلامی 
ایران، حســاس ترین، مؤثرتریــن و مهم ترین نهاد 
خوانــد و تاکید کــرد که مجلــس خبــرگان حتی از 
نهاد رهبری، شــورای عالی امنیت ملی و ریاســت 
جمهــوری هم حســاس تر اســت. آیت اللــه یزدی 
حســاس ترین وظایــف ایــن نهــاد را اول تعییــن 
رهبــری در مواقــع لازم خواند که به گفتــه او پس از 
فوت امام خمینــی)ره( این وظیفــه به خوبی انجام 
شــد. وی همچنین وظیفــه دوم مجلس خبرگان را 
 نظارت بر ادامه و اســتدامه شــرایط رهبری عنوان 

کرد.

 کسانی وارد مجلس خبرگان شوند 
که سکاندار نظام را بشناسند

رئیس مجلــس خبرگان تصریــح کرد کســانی باید 
وارد مجلــس خبرگان شــوند کــه ســکاندار نظام را 
بشناســند، بداننــد نظام را باید به دســت چه کســی 
بســپارند، بفهمنــد دنیــا در چه شــرایطی اســت و 
دنیا دنبــال چه آینــده ای اســت و چه نقشــه هایی 
علیــه نظام ما ریخته اســت. بــه گفته یــزدی نظام 
جمهوری اســلامی ایران جای خــود را در تمام دنیا 
 باز کرده اســت، اما دنیا در صدد برانــدازی این نظام 

است.
 یزدی در ادامه وظیفه مبلغان را آشــنا کردن مردم با 
اهمیت مجلس خبرگان و با کســانی که می خواهند 
وارد انتخابات مجلس خبرگان شوند، خواند. وی تاکید 
کرد که وظیفه مبلغین این اســت که از فرصت های 
تبلیغی اســتفاده کنند و ضمن مطالبی که از اهداف 
امام حســین)ع( در ایام عاشــورا گفته می شــود، به 
این نکته هم توجه شود که یکی از مهم ترین اهداف 
سیدالشــهدا)ع( حاکمیت اســلام بوده و امروز که 
پــس از قرن ها، حاکمیت اســلام در ایــران محقق 
 شــده و لذا حفاظت از آن یک وظیفه شرعی و عقلی 

و ملی است.

شرایط حساس است و هرکسی نمی تواند 
به مجلس خبرگان بیاید

رئیــس مجلس خبــرگان تاکید کرد که مــردم باید 
گاه کنند که شــرایط  بداننــد و مبلغان باید آن ها را آ
بسیار حساسی است و هرکسی نمی تواند بیاید یا هر 
کســی نباید بیاید. به گفته یزدی این مسئله، غیر از 
رأی مجلس شورای اسلامی است، چراکه مجلس 
شورای اسلامی برای آب و نان مردم کار می کند، 
اما مجلس خبرگان برای اساس نظام و حفظ نظام 
و حاکمیت نظام و اســلام. از این جهت مردم باید 
متوجه باشــند که اعتبــار کســانی که می خواهند 
وارد مجلس خبرگان شــوند، در چه پایه ای اســت 
و دربــاره واجد شــرایط بودن افرادی کــه به آن ها 
رأی می دهند باید بیشــتر دقــت کنند. وی تصریح 
کرد عامه مــردم چون خودشــان در این خصوص 
نمی دانند، می توانند از جامعه مدرسین و روحانیون 
درجه یک استان و شهرســتان خودشان بپرسند تا 
 در وقت رأی دادن تکلیف شــرعی خود را درســت

 انجام دهند.

دو حادثه امنیتی در آغاز محرم
بررسی حادثه دزفول در شورای عالی امنیت کشور

محرم سال جاری، با دو حادثه امنیتی آغاز شد. نخست حادثه  تیراندازی در دزفول 
و کشته شدن دو نفر در جریان آن و دوم خنثی شدن تله انفجاری در ایرانشهر. 

 حادثه دزفول و اعزام تیمی از 
شورای عالی امنیت کشور به خوزستان

ساعت ۲۲:۳۰ شــب گذشــته، در حالی که برخی از مردم شهر دزفول مشغول 
عزاداری حسینی بودند، ناگهان خودرویی با ۴ سرنشین و فاقد پلاک، شروع به 
تیراندازی می کند. شاهدان عینی می گویند سرنشینان این خودرو صورتشان را 
پوشانده بودند و بعد از تیراندازی فرار کردند. حادثه آن قدر مهم بود و بهت برانگیز 
که بلافاصله مســئولان وارد کار شدند. رئیس دادگســتری دزفول، در توضیح 
جزئیات این حادثه گفته است: »چند فرد ناشناس سوار بر یک  دستگاه خودروی 
سواری پژو پارس تکیه هیئت عزاداری قمر بنی هاشم این شهر را به رگبار بستند. 
تحقیقات برای شناسایی عوامل این حادثه ادامه دارد و درخصوص عوامل و انگیزه 

عاملان در حال تحقیقات نهایی هستیم«.
همچنین، مدیرکل امنیتی وزارت کشــور از اعزام تیمی از طرف شورای امنیت 
کشور برای بررسی این حادثه به استان خوزستان خبر داده است. جواد زرین کلاه 
در این خصوص اظهار داشــت: »معاونت امنیتی وزارت کشــور به طور جد این 
موضوع را پیگیری می کند، همچنین دبیرخانه شورای امنیت کشور نیز چگونگی 

این حادثه را پیگیری و بررسی خواهد کرد«.

موضوع را از سایت های معتبر پیگیری کنید
وی افزود: »ابعاد این حادثه در شــورای تأمین استان خوزستان در حال بررسی 
است. تیمی از طرف شــورای امنیت کشور برای بررســی دقیق این حادثه عازم 

خوزســتان خواهد شــد«. در این رابطه، معاون اجتماعــی فرماندهی انتظامی 
خوزســتان بیان کرد: »تیم هــای مجرب فرماندهی انتظامی خوزســتان برای 
بررسی حادثه تیراندازی به هیئت عزاداری در صفی آباد دزفول اعزام شده اند و به 
نظر می رسد عوامل این حادثه به زودی شناسایی و دستگیر می شوند. این افراد با 
حضور در حوالی تکیه قمر بنی هاشم واقع در شهرک صفی آباد دزفول در حالی که 
سر و صورت خود را پوشانده بودند به تعدادی از مردمی که بیرون از تکیه عزاداری 
حضور داشتند شلیک کردند«. سیدرحمان موسوی با تاکید بر اینکه مردم موضوع 
را از رسانه های معتبر پیگیری کنند، خاطرنشان کرد: »از مردم می خواهم به برخی 
شایعات مطرح شده در شبکه های اجتماعی و سایت های نامعتبر بی توجه باشند 

و موضوعات را از طریق رسانه های معتبر دنبال کنند«.

در حال حاضر این حادثه را نمی توان تروریستی خواند
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی خوزســتان با تاکید بر اینکه نمی توان این 
حادثه را تروریستی قلمداد کرد، گفت: »با توجه به اینکه عوامل حادثه حمیدیه در 
کمتر از ۷۲ ساعت شناسایی شدند، تلاش می کنیم با قدرت امنیتی که در استان 

داریم عوامل را دستگیر و تحویل مقامات امنیتی دهیم«.
موسوی افزود: »به دلیل اینکه پیگیری ها تازه آغاز شده است و در حال پیدا کردن 
سرنخ های این حادثه هستیم، نمی توانیم بگوییم که تروریستی بوده و همکاران 
ما در حال پیگیری هســتند. نیروی انتظامی و هر انســان دیگری این حادثه را 

محکوم می کند«.

خنثی کردن تله انفجاری در ایرانشهر
در عین حال، صبح امروز برخی رســانه ها خبر از انفجاری شدید در شهرستان 

ایرانشهر سیستان بلوچستان دادند. آن ها مدعی شدند این انفجار، ایرانشهر را به 
لرزه درآورد. این انفجار که ظاهرا نزدیک کیلومتر ۴ جاده ایرانشهر بم )روبه روی 
سایپا( و در مســیر نیروهای مرصاد رخ داد، خسارت جانی و مالی نداشت. این 
خبر را سرهنگ دوســت علی جلیلیان داد و گفت: »ســاعت ۹ صبح در مسیر 
یــگان تکاوری فرماندهی انتظامی ایرانشــهر تله انفجاری کار گذاشــته بودند 
که خوشــبختانه ماموران این یگان بلافاصله متوجه این موضوع می شوند. به 
گاهی از این قضیه بلافاصله گروه چک و خنثی ســازی در محل حاضر  دنبال آ

می شوند«.
ســردار حســین رحیمی در توضیح این حادثــه بیان کرد: »نیروهای هوشــیار 
انتظامی مقارن ساعت ۹ صبح امروز یک تله انفجاری را که در مسیر تردد یگان 
تکاوری در کیلومتر ۴ جاده ایرانشــهر به بم کار گذاشته شده بود شناسائی کرده 
و به واحد چک و خنثی اطــلاع دادند.  نیروهای چک و خنثی پس از حضور در 
محل از آنجایی که فرصتی برای خنثی کردن این تله انفجاری نداشتند پس از 
اتخاذ تدابیر لازم و دور کردن شهروندان ایرانشهری از محل، مجبور به انفجار 

آن شدند«. 
همچنین نماینده مردم سیســتان، با اعلام اینکه دو نفر از مظنونین این حادثه 
دســتگیر شــدند، اظهار داشــت: »پس از حضور ماموران در صحنه، این تله 
افنجاري منفجر شــد که هیچ گونه خسارت جاني و مالي را در بر نداشته است و 
هنوز نیز از هدف واقعي عاملان این اتفاق اطلاعاتي در دست نیست. این گونه 
اقدام ها هیچ گونه خللي در روابط مذاهب و قومیت ها در این دیار ایجاد نخواهد 
کرد«. بنابر اخبار رسیده، این انفجار شیشه های ساختمان های اطراف را شکست 
و موجب رعب و وحشت ساکنان محلی ایرانشهر شد. تا این لحظه هیچ گروهی 

مسؤلیت این انفجار را بر عهده نگرفته است.

سوژه روز

واکنش روزپیگیری روز

اوضاعمنطقهدردوراناوبامابدترازدورانبوششدهاست
محســن رضایی در دیدار با سفیر روسیه در ایران گفت: »لازم است موانع تجارت و سرمایه گذاری میان دو کشور شناسایی شوند و با از میان برداشتن این مشکلات، سطح روابط اقتصادی به شکل چشم گیری 

افزایش یابد.«
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: »امیدواریم با همکاری های منطقه ای، امنیت پایدار در منطقه پدید آید. آمریکا در منطقه در بن بست کامل است. امنیت منطقه در دوران آقای اوباما بدتر از دوران 
آقای بوش شده است«. رضایی با تاکید بر اینکه ایران و دیگر کشورها با بدترین کشورها در حال جنگ هستند، اظهار داشت: »روسیه، ایران، سوریه و عراق با بدترین دشمنان بشریت درحال نبرد هستند. 
تکفیری ها کسانی هستند که انسان ها را زنده زنده می سوزانند«. وی ادامه داد: »بنابراین نبرد با آن ها موجب کسب اعتبار و حیثیت بین المللی خواهد شد. روسیه از تبلیغات غربی ها واهمه به خود راه 
ندهد. آن ها چون دیدند بمباران شما موثر بوده است از توافق اولیه ای که با شما کردند، پشیمان شده اند«. لوان جارگاریان، سفیر روسیه در ایران ضمن خشنودی از این دیدار خاطر نشان کرد: »روابط 

با ایران، برای روسیه دارای اهمیت ویژه ای است و امیدواریم همکاری های دوجانبه ایران و روسیه، با سفر وزیر انرژی روسیه به تهران گسترش یابد«.

سرنوشت مبهم حبیبی در موتلفه

سیاسی


